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Vážené paní poslankyně, vážení pánové poslanci, 

 

v návaznosti na jednání pléna Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky dne 3. května 

2024 ke ST 504, novele zákona o návykových látkách, se na Vás jako zákonodárce, obracím ve 

věci odebrání kompetencí orgánům ochrany veřejného zdraví, krajským hygienickým stanicím 

(KHS). 

 

Chci Vám sdělit, že odbornou veřejnost a zejména pak pracovníky oboru hygieny výživy 

krajských hygienických stanic, pobouřilo a dehonestovalo vystoupení ministra zdravotnictví 

pana prof. MUDr. Vlastimila Válka, CSc., MBA, EBIR., v Poslanecké sněmovně Parlamentu 

České republiky dne 3. května 2024.  

Jedná se zejména o tyto jeho výroky. 

"Kontroly by měly být prováděny podle míry rizika, a ne čím více hvězdiček, tím větší riziko a 

více kontrol".  

"Dozorové orgány by měly pomáhat, nikoliv šikanovat". 

" Dotazem k HH, kterou už nemám, jsem se dozvěděl, jak probíhají kontroly. Řekla: Hygienici 

kontrolují čistotu rukou, zdravotní stav - např. pohledem do úst a senzorickou kvalitu potravin". 

Tak-že když přijdou k panu Pohlreichovi, tak se mu podívají na ruce, pak udělá "Á" a nechají si 

uvařit a řeknou: Ano, je to dobré". 

 

V této souvislosti není zřejmé, z jakých statistik a podkladů ministr zdravotnictví pan prof. 

MUDr. Vlastimil Válek, CSc., MBA, EBIR., vycházel, protože jediná evidence kontrol je 

hygienickými stanicemi vedena v informačním systému hygieny výživy (IS HVY), ze kterých 

jednoznačně vyplývá, že kontroly jsou vedeny v intervalech dle nastavené rizikovosti 

provozovny. Připomínám, že kontrolní plán každé KHS schvaluje MZ. Rovněž v rámci 

probíhají kontroly je ze strany kontrolních pracovníků vždy vysvětlováno, proč jsou daná 

legislativní ustanovení požadována a jaká rizika přináší jejich nedodržování, tedy nikoliv 

šikana, ale pomoc.  

 

Dále připomínám, že v roce 2017 byl systém plánování úředních kontrol bezpečnosti potravin 

v ČR podroben zkoumání ze strany mise Evropské Komise (ref. č. DG(SANTE) 2017-6034). 

Během mise byl na základě doporučení systém kontrol KHS upraven tak, že v závěrečném 

hodnocení mohli zástupci EK konstatovat: 

 

 

 



 

„Koncepce a funkce IT se (mezi dozorovými orgány) sice liší, ale všechny systémy zahrnují 

relevantní kritéria a prvky pro vytváření profilů provozovatelů potravinářských podniků na 

základě rizik spojených s daným typem provozovatele, jeho činností a druhem potravin, jakož i 

prvky odrážející dosavadní chování provozovatele a systémy vnitřní kontroly“.  

 

Každoroční plán kontrol KHS vychází z výše popsaných principů, proto výroky z úst ministra 

zdravotnictví pana prof. MUDr. Vlastimila Válka, CSc., MBA, EBIR., svědčí o nepochopení 

přístupu KHS ke kontrolám restaurací.  

V každém případě tyto výroky poškozují dobré jméno nejen pracovníků příslušného oboru, ale 

v očích odborné i neodborné veřejnosti dobré jméno hygienických stanic jako celku.  

Je tak smutnou ironií, že poté, co byli pracovníci KHS „do mrtě“ využiti k řešení covidové 

krize, je s nimi v období relativního klidu nakládáno jako s nechtěným dítětem.  

 

Zároveň výrok o kontrole tzv. „kebabáren “ by měl být přehodnocen a pokud by měl být 

k někomu směřován, tak k pracovníkům Státní zemědělské potravinářské inspekce (SZPI), 

neboť dle dohody mezi Ministerstvem zemědělství ČR a Ministerstvem zdravotnictví ČR, právě 

tento dozor spadá již od roku 2015 do kompetence SZPI. 

 

Závěrem Vám sděluji, že za odborový svaz jsme negativní stanovisko ke ST 504 opakovaně 

sdělili ministrovi zdravotnictví panu prof. MUDr. Vlastimilu Válkovi, CSc., MBA, EBIR., 

osobně. Na základě naší dohody obdržel materiál odborového svazu k projednávané 

problematice také písemně. Domníváme se, že tento materiál od Dagmar Žitníkové a Ivany 

Břeňkové, byl nepřímo zneužit v neprospěch pracovníků krajských hygienických stanic. 

Materiál, který jsme předkládali, byl naopak na podporu orgánů hygieny výživy. Odborový 

svaz nesouhlasil a nikdy nebude souhlasit s převedením kompetencí orgánů ochrany veřejného 

zdraví mimo resort zdravotnictví, odborový svaz nikdy neustoupí ze svých požadavků na 

ochranu veřejného zdraví a ochranu svých členů.  

 

 

Vážené paní poslankyně, vážení pánové poslanci, 

 

stanovisko odborového svazu a žádost o změnu uvedeného ST jsem dne 23. dubna 2024 zaslala 

všem členům Výboru pro zdravotnictví Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. Dopis přikládám 

v příloze.  

   

Dovolte, abych se nyní obrátila na všechny z Vás. Prosím, abyste vyvolali jednání na úrovni 

politických klubů a stran s cílem senátního pozměňovacího návrhu, který bude řešit 

hygienickou službu systémově a ve prospěch nás všech jako spotřebitelů a občanů.  

 

S úctou  

 
 

 

Všem poslankyním a poslancům 

Poslanecká sněmovna Parlamentu ČR 

P r a h a  


